
CAPITOLUL IX 
intor şi la Bucureşti, prima ştire ana !li seara, acasă, a căzut ca un trăznet; Andrieşescu 

lşi dAduse demisia de la directia muzeului. Nu-mi puteam da seama ce se petrecuse, iar 
familia Hortansei, care ne-a dat ştirea, nu cun�tea nici un detaliu şi până a doua zi ne-am 
zbătut in tot felul de ipoteze. 

Dimineata, am anat insă totul. Al. Tzigara - Samurcaş, "comisar" guvernamental al 
Expozitiei de artâ vecbe românească organlzatâ la Bruxelles, ceruse ca · printre piesele ce 
vor n expuse • să ngureze şi coirul de aur de la Poiana- Cotofoneşti Gudetul Prahova). 
Andrieşescu nu-l publicase, deşi il primise de la minister din 1929, şi se temea câ vreunul 
dintre arheologii străini care-I vor vedea la expozitie va scrie despre coif, ceea ce nu-i putea 
n pe plac. Raportase deci ministrului Cultelor şi Artelor • profesorul Alenndru Lapedatu 
• câ starea de conservare a coifului, care nu fusese in nici un fel restaurat şi era in parte destul 
de rragil, nu permite transportarea lui. Ministrul era dispus să înteleagă obiectiile lui 
Andrieşescu, dar Tzigara Samurcaş, vrând cu tot dinadinsul să-I facă sănge rău lui 
Andrieşescu (lncă de pe vremea lui Tocilescu el n-a fost In relatii bune cu nici unul dintre 
directorii Muzeului National de Antichitati),a insistat, cerând cel putin un mulaj. Andrieşescu 
a obiectat câ executarea unui mulaj ar periclita coiful tot atât de mult ca şi eventualul 
transport • dar Tzigara Samurcaş vorbise şi regelui despre coif iar Lapedatu a fost silit să· 
1 ceară lui Andrleşescu să dea dispozitii să se execute mulajul. Atunci Andrleşescu şi-a 
Inaintat Inscris demisia de la directia muzeului. Lapedatu • care il cun�tea de mult şi il 
aprecia • a trecut peste scrisoarea de demisie şi i-a cerut lncă o da !li, printr-o nouă adresă, 
să ia măsuri p�ntru executarea mulaj ului In timp util, data deschiderii expozitiei apropiindu
se şi "de sus" se decisese să ne expus cel putin mulajul coifului. 

E greu de ştiut ce s-a petrecut In sunetul lui Andrieşescu, dar inclin să cred că • cel 
putin intr-o oarecare măsură • s-a folosit de acest prilej pentru a scăpa de povara pe care 
o constituia pentru el muzeul; nu erau bani pentru intretinere, se lmputinaseră aproape până 
la disparitie fondurile de săpături, localurile erau necorespunzătoare, colaboratorii lui 
nemultumiti din cauza lefurilor de mizerie, iar el prea comod pentru a se lupta pe atitea 
rronturi, mai ales câ lşi avea asiguratâ catedra universitară şi fusese ales, Inci dţ pe vremea 
Magistrului şi la propunerea acestuia, membru corespondent al Academiei Române. 
Oricum, el şi-a reinnoit In scris demisia dacă nu se acceplli punctul lui de vedere in legătură 
cu "sacrosanctul" coif, iar ministrul Lapedatu, presat de apropierea deschiderii expozitiei 
şi de insistentele lui Tzlgara Samurcaş, i-a primit-o. Aceaslli ultimă fază s-a petrecut lnsă 
după Intoarcerea noastra din Bulgaria şi după ce noi toti il rugasem pe Andrieşescu In chip 
repetat să nu- şi mentină hotârârea, arătându-i câ totuşi are o anumita Indatorire fată de 
muzeu şi fată de m�tenirea Magistrului. Sperase, poate, până In ultimul moment că, punctul 
lui de vedere va n acceptat de ministru şi de aceea a rămas intransigent, Iar la stăruintele 
mele, imi răspundea că poate n numit director George Murnu (care mai fusese un an director 
dupa moartea lui Gr. Tocilescu, până la numirea lui Vasile Pârvan), perspectivă cu totul 
nemultumitoare, deoarece admirabilul om care era Murnu n-ar n putut n decât un director 
şi mal putin energic decât Andrieşescu. Adevărurile trebuie spuse pentru istorie cel putin 
după atitia ani şi In cuprinsul unor amintiri scrise cinstit; Conducerea lui Andrieşescu a fost, 
după părerea mea, destul de negativă pentru Muzeul National de Antichilliti şi pentru 
arheologia românească, nu pentru că ar n făcut lucruri rele, ci din pricină câ făcea prea putin 
din ceea ce trebuia pentru a se continua In bune conditii activitatea prodigioasă din timpul 
prestigiosului său predecesor. După opt ani de conducere, toate ajunseseră intr-o stare 
necorespunzătoare • deşi trebuie să nu drept şi să recunosc că vina nu era numai a lui, ci in 
primul rând a neintelegerii guvernantilor. 
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SA nu se uite că Muzeul National de Antlchi�tl lndeplinea, de fapt, rolul de Institut 
• " rh�ologle al României încă din 1881, când fusese numit director Todlescu, şi a continll8t 
oA J• .. r• Mcest rol până in 1956, când a fost lnnintat Institutul de Arheologie al Academiei 
llnmin� din Bucureşti, prin transformarea muzeului In instituL 

In timpul acelor zile de agitatie şi de incertitudine, după ce Andrleşescu ne-a spus 
ret�Rnrlc d nu-şi retrage demisia, ne-am mai lntâlnit de câteva ori la muzeu, când venea să 
pr�du diferitele lucrări oficiale, stând de vorbă in micul birou de atunci al directiei. La una 
dintr� Mceste intrevederi a fost de fată şi Nestor, care - aducând vorba despre diferitele 
pnolbihtăll in legătură cu numirea unui nou director -a spus: "S-ar putea ca şi dl. Dumltrescu 
li n� numit director", iar la plecare mi-a Intins mâna. Am refuzat Insi să-i strâng mâna, 
•punându-i că, In eventualitatea că eu aş fi numit director, Jioate ft sigur de tot concursul meu 
In ceea ce priveşte activitatea lui ştiintincă, dar despre relatii prieteneşti nu mai JMlate ft 
mrba, după cele ce mi-a făcut cu ani In urmă. Aşa s-a şi întâmplat; nlcioda� nu l-am făcut 
-.�o dincultate, repartizându-i intotdeauna fonduri de săpături din belşug, deşi el mi-a filcut 
Rrtutăli ori de câte orii se părea că situatia mea devenea oarecum critică. Era, fără IndoialA, 
un om inteligent şi bine pregătit, avusese norocul să studieze câtiva ani In Germania, cu 
profesori de renume, rodul principal şi imediat al acestor ani ftind teza sa Der Stand der 
Vorgeschichtsforschung in Rumanien ( Stadiul cerce�rii preistorice In Românla), lucrare de 
hMZA la eJMICa aceea, dar cu unele greşeli şi lipsuri, dintre care pe unele le-a remarcat Radu 
Vulpe, intr-o recenzie publicată In "Revista lstorid Români". Am scris şi eu o recenzie pentru 
" lslros·, rămasă in manuscris, căci Lambrino nu a mai continuat publicarea acelei reviste. 
Fireşte, nu este locul aici să reproduc recenzia aceea scrisă acum mai bine de patruzeci de 
ani; dar nu este lipsit de interes să arăt că - inspirat de arheologul american de origine 
olandeză, H. Frankfort - Nestor aftrma că Intre fazele Cucuteni A şi B nu se JMlate stabili o 
l�gătură directă, deşi avusese prilejul să studieze personal la Berlin toate materialele 
rezultate din săpăturile lui Hubert Schmidt la Cucuteni. in volumul publicat de profesorul 
german, se arăta clar că există o legătură indiscutabilă intre fazele A şi B, prin faza 
Intermediară A-B. Pe de altă parte, urmând părerea lui Gerhardt Bersu, el a sU51inut că 
allnlamentele de tamburi de coloane descoperite in cetătile dacice din Muntii Orăştiei erau 
suJMlrturi pentru hambare ... in ceea ce priveşte bibliografia de la slărşitul cărtii, a intitulat
o "lista publicatiilor mai des citate in text", pentru a omite toate lucrările mele, deşi unele 
rrau amintite in notele volumului şi cu un număr de lucrări care nu fuseseră citate niciodatl 
in notele lucrării. 

Cu alte prilejuri, in alte articole, la Inceput a refuzat să accepte existenta unei faze 
B a culturii Gumelnila, pe care intr-un articol a "dizolvat-a (expresia e a  lui), creând insă 
(in chip artificial)două alte faze - C şi D; in prima includea o serie de lucruri absolut tipice 
fazei Gumelnita _B, iar in grupul D a incorJMlrat materialele care, ulterior, s-a dovedit că 
apar! in culturii Cernavodă 1 - pe atunci incă necunoscută. Mai târziu, a revenit şi a precizat 
că toate materialele atribuite grupei sau fazei C trebuie reincorJMlrate fazei B (pe care acum 
o recunoaştea). Merită să fie amintit şi faptul că una dintre elevele sale, crezând că In felul 
acesta Nestor corectează greşeala altora, nu chiar a lui, s-a grăbit să reproducă aproape 
textual această formulare. Din păcate însă, el era prea increzutln posibilitălile şi cunoştiintele 
sale. Pentru a da un exemplu, anticipez asupra unei discutii pe care am avut-o spre sfârşitul 
deceniului al şaptelea. Vorbind cu el despre Vasile Pârvan şi despre opera lui, Nestor mi-a 
spus foarte sententios: "Pârvan poate fi depăşit, domnule Dumitrescu" - gândindu-se, 
desigur, la el însuşi. I.a aceasta, i-am răspuns calm: "Ca informatie, fără IndoialA, dar ca 
intelegere a fenomenelor istorice, ca putere de sinteză şi claritate de expunere, nu cunosc Inci 
nici un _arheolog care să-I depăşească". 

In cei 30 de ani de profesat - studentii lui afirmă toti că li nea cursuri frumoase -a făcut 
multi discipoli - unii dintre ei fiind astăzi cercetători de primă mână; cred însă că tocmai 
aceasta este una dintre menirile unui profesor universitar. 
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<:onstatând eli Andrieşescu nu renun!ă la demisie, dar şi după aceea, când demisia ii 
fusese primită, am discutat de mai multeori cu l .ambrino problema 4"Succesiunii": i-am spus 
că, după părerea mea, in aceste cond il ii, ar li indicat sâ ceară el sâ lie numit director. La 
inceput - cât timp demisia nu rusese primitâ - imi răspundea că ezitâ sâ racă vreun demers, 
liind vorba de situatia unui coleg; şi avea dreptate! Apoi, după primirea demisiei, mi-a spus 
că el nu intelege sâ ceară nimic şi aşteaptâ sâ Vlldă cum se vor desrăşura lucrurile. De rapt, 
lie că el solicitase numirea, lie că inilillliVll llpiirlinuse ministrului (nu ştiu care a rost adevărul 
şi de aceea amintesc ambele posibilitâli), i se spusese că Vll li delegat cu conducerea muzeului, 
unul dintre articolele legii linanciare din anul acela impiedicând ocuparea prin titluri a 
posturilor devenite vacante, spre a se race economii. 

Oricum ar li rost, cert este că, prin reruzul lui de a accepta deocamdată această 
situa!ie, pe care noi cei de la muzeu o doream loii atunci · cu exceplia lui Nestor · se  ivea riscul 
numirii unei persoane neindicate, din arară - putându-se repeta situatia din 1931, când 
scriitorul Constantin Cane rusese numit conservator la Sec!ia de artă bisericească mutată 
in localul din str. Ştirbei Vodă - eventualitate care, bineinteles, nu surâdea deloc nimănui. 

Anând de la Grigore Florescu că Radu Vulpe s-ar gândi sâ racă unele demersuri 
pentru a li numit director, m-am hotârât sâ-i trimit prietenului Daicoviciu o scrisoare, 
arătându-i situatia şi spunându-i că, de vreme ce la muzeu nu poate li numit director un 
proresor titular de specialitate, nu mi se pare drept ca postul sâ ne ocupat de cineva dinarară, 
ci de cineva din personalul ştiintilic al muzeului; aveam 12 ani vechime in această institu!ie, 
lucrasem tot timpul in cadrul ei, imi bătusem capul şi-mi pierdusem multă vreme cu 
instalarea lui in cele două noi localuri şi cu toatâ scriptologia administrativ-birocratică, şi, 
pe deasupra, devenisem un specialist bine cunoscut in tară şi in străinătate, liind docent 
universitar de cinci ani şi autor al multor lucrări, aşa încât nu mi se părea că ar n o pretentie 
prea mare sâ cred că aş putea li numit director. 

Convins că aveam dreptate şi cunoscundu-mi bine activitatea, Daicoviciu a vorbit cu 
ministrul Lapedatu (a cărui catedră de istorie veche a României de la Universitatea din Cluj 
o suplinea el pe timpul cât titularul era ministru) şi 1-a convins că aceasta pare singura solutie 
bună. 

Proresorul Lapedatu, neliind specialist in istorie antică şi preistorie, nu avea altă 
posibilitate sâ ne inrormat temeinic despre activitatea şi valoarea ştiin!incă a arheologilor 
de la muzeu decât srătuindu-se cu Daicoviciu şi - ca atare - a tinut seama de părerea acestuia. 

Numirea mea ca director delegat s-a răcut pe data de 5 iunie 1935 - dar cu precizarea 
că eram delegatia conducerea sectiilor de antichităti ale muzeului, Sec!ia de artâ bisericească 
trecind sub Ingrijirea Comisiei Monumentelor Istorice, rără ca totuşi Lapedatu sâ vrea sâ 
consnintească, prin decret sau decizie, această scindare a muzeului inliin!al de <:uza Vodă. 

După ce am primit de la Andrieşescu căteva acte onciale pe care le mai avea la el, 
precum şi o sumă de 50.000de lei · subventia anuală pe care Primăria Municipiului Bucureşti 
o acorda muzeului • a trebuit să mă ocup imediat de executarea mulaj ului coirului care 
stârnlse rurtuna. Am vorbit in acest sens cu prietenul Mac Constantinescu, sculptor talentat, 
care prezentase intr-o expozitie personală şi căteva frumoase lucrări in metal; in scurtă 
vreme copia metalică a rost gata şi am predat-o spre a n  expediată la Bruxelles, unde a răcut 
senzatie. De data aceasta nu mai era vorba de un fals, ca celebra ''tiară a lui Saitarrernes", 
care-I cam compromisese mai de mult pe Reinacb, ci de o piesă autentică de mare valoare 
artistică şi ştiintlfică, consacrată pe atunci lucrare de artă scitică, iar astăzi traco-getică. 
Tzlgara - Samurcaş a avut grijă să-i tipărească o rotogralle chiar pe coperta catalogului 
p..villonului românesc, pentru ca In felul acesta sa-i facă şi mal mult sânge rău lui 
Andrieşescu. Această copie a rost expusă de noi, după Intoarcerea ei de la Bruxelles pânlli in 
1937, In vitrina In care erau păstrate piesele tezaurului de la Pletroasa şi apoi pânlli In 1937, 
când am reuşit să comand la Fabrica "Ficbet", o mare vitrină - casetă de sigurantă, cu peretii 
de otel groşi de 1 cm, In care coiful original a tronat destul de putini vreme. Dar despre 
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.. rula la locul cuvenit. In ziua de 5 iunie 1935, când s-a semnal decizia pentru delegarea mea cu conducerea 
-·tlllor dr antlchitA!i ale muzeului, sau poate In una din zilele imediat următoare, nu-mi mai 
•n•lntrsc bine, a avut loc obişnuita masă anuală a colaboratorilor şi prietenilor "Revistei 
l ''"'"·r Române", la �are luam şi eu regulat parte, ca unul dintre colaboratorii ei IncA din 
prln1ul an de aparitie, deşi nu era lucru tocmai uşor să nu !ii seama de fulgerele lui lorgL 
";u ttlu lnsă cine-I invitase şi pe Dinu V. Rosetti, care nu colaborase niciodatA la revistA şi cu 
rarr nu mai aveam relatii de câtiva ani, din cauza unui răspuns necivilizat al lui la un foileton 
publicat de mine In "Curentul"; vorbind de arheologia românească şi de necazurile ei, 
•rlltasem că nu e drept ca, In timp ce specialiştii, care s-au ostenit ani de zile In {ari şi 
•trAinl\tate (ca sA dobândească o pregătire temeinicA, aproape nu mal pot lucra, din lipsa 
Fondurilor, unii nespecialişti, diletanti au fonduri cu nemiluita. In răspunsul sAu, D. V. 
Rosetti s-a referit printre altele şi la "dl. Vladimir Dumitrescu, care sare din postul său de 
•uhaltern de la muzeu ... " Vezi doamne, eu nefiind director, nu aveam ... dreptul sA arlit cât 
dr nenrească era situatia, in timp ce el, fiind ''nepotul statuii", avea toate drepturile. 

Am părăsit restaurantul impreunA cu Lambrino şi Incet-Incet, am ajuns pânli In 
actualul bulevard Mihail Kogălniceanu, unde locuia el, discutând despre problemele ce ne 
rrAmântau: sl\păturile, lipsa de fonduri şi revista "lstros". 

l-am spus atunci că situatia la muzeu se schimbf!se, deoarece fusesem delegat cu 
directia, iar el mi-a răspuns că anase despre numire. Din convorbirea ce a urmat nu rezulta 
cll lucrul ac�sta I-ar indispus, probabil tocmai fiindcA era vorba numai de o delegare; 
constatase că nu fusese indus in eroare când i se spusese cA nu poate n numit director plin; 
dar poate şi pentru că, In felul acesta, socotea cA mai existA incA posibilitatea ca, pânlila urmă, 
să ne el numit director, intr-un viitor mai mult sau mai putin apropiaL Pe de altA parte, ştia 
cii eu insumi stăruisem la inceput să primească directia şi nu avea nici un motiv să se IndoiascA 
de dorinta mea de a colabora mai departe cu el, iar la data aceea nu manifestase nici o 
supArare pentru cele lntâmplate. 

Intr-adevăr, obiectiv vorbind, nu avea motive sA se indoiascA de sentimentele mele şi, 
In general, de ale celorlalti colegi; cu un an Inainte, când fusese grav bolnav şi amenintat să
şi piardă vederea, fiind internat la Spitalul Saint Vlncent de Paul, 11 vizltasem de câteva ori 
şi 11 arătasem ingrijorarea noastră sinceră. 

Cu putine zile inainte de primirea demisiei lui Andrieşescu ducându-mă la Academie 
să discut probleme cu generalul Rosetti - pe atunci şi bibliotecar al Academiei -, l-am glisit 
In biroul acestuia pe profesorul Constantin Moisil, şeful Cabinetului Numismatic al 
Academiei, care apartine& şi atunci, ca şi acum când scriu aceste rânduri, Bibliotecii 
Academiei. Moisil tocmai ii arăta generalului Rosetti un tezaur de peste 100 de monede 
dacice descoperite, cred, in judetul Vâlcea, şi-i propunea cumpllrarea câtorva exemplare din 
necare dintre tipurile monetare reprezentative in acel variat tezaur, propunere, nreşte, 
aprobată. Fără să nu specialist in numismatică, m-am mirat că un tezaur, care ar trebui 
păstrat şi studiat in totalitatea lui, va n astfel lmpllrtiL Termlnând discutia lncepută cu 
generalul Rosetti, m-am dus in biroul profesorului Moisil şi l-am Intrebat dacA 1-a lnştlintat 
pe profesorul Andrieşescu despre tezaur. Mi-a răspuns cA n-a avut timp, dar cA pot sli-1 
inştiintez eu. Coborând In sala de la intrarea Academiei, unde se ana descoperitorul 
tezaurului, care-I adusese spre vânzare, l-am Intrebat dacA nu vrea sli vinil piinii la muzeu, 
pentru a vedea dacii putem achizitiona noi restul. N-a apucat lnsă sli-ml rllspundă, şi pe uşi 
a Intrat val-vârtej o doamnA Pauker, cunoscuta colectionari, care a pus Imediat mina pe 
pachetul cu monede şi a spus: "Astea le-am cumpllrat eu!" Desigur, fusese lll§tllntată 
telefonic de profesorul Moisil, inainte de a n vorbit cu mine. Zadarnic am protestat, cAci 
doamna Pauker nu a cedat şi cu mare greutate mi-a promis cA, dacă Andrleşescu va voi să 
cumpere câteva piese, i le va accepta. 

Povestlndu-1 lui Andrieşescu, la muzeu, toate acestea el mi-a spus c.A·I pare rllu, dar 
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nu avem bani ... Totuşi, cum am amintit, când mi-a predat "directia", mi-a dat şi 5.000 lei. 
Iar dupa numirea mea ca director, m-am dus la doamna Pauker acasă, o somptuoasă clădire 
lângă aceea a Casei Şcoalelor, să discut despre tezaur, dar ea mi-a spus că a aşteptat un cuvânt 
de la Andrieşescu şi intrucât n-a primit nici o ştire, a făcut schimb cu colegii săi colectionari, 
păstrând numai câteva monede din fiecare tip, aşa că nu mai poate face nimic. Cel mult, dacă 
insist, ne poate ceda şi nouă două piese. 

Fiind vorba alei de amintiri scrise intr-o ordine mai mult sau mal putin cronologică, 
dar exclusiv pe baza memoriei, este firesc cred, să trebuiască să revin uneori asupra unor 
fapte despre care desfăşurarea nesilită a acestor ''amintiri" nu mi-a dat posibilitatea să spun 
câteva cuvinte. De aceea lntercalez acum unele insemnări în legătură cu ""Revista istorică 
română"", cu unii dintre membrii comitetului de redactie şi cu unele intămplări legate intr· 
un fel sau altul de ei. 

Se ştie că aparitia acestei noi publicatii 1-a Indispus şi iritat in chipul cel mai neaşteptat 
pe Nicolae Iorga, care publica de multi ani • ''cu concursul mai multor specialişti", cum era 
indicat pe copertă - "Revista istorică" .  Era desigur nemultumit de faptul că o mână de 
cercetători de valoare • printre care şi câtiva dintre foştii lui elevi • în loc să colaboreze la 
revista lui, scot o nouă publicatie cu acelaşi caracter, dar in acelaşi timp intr-o prezentare 
grafică impecabilă, mult superioară conditiilor în care, fără fonduri şi fără colaboratori 
permanenti care să-I ajute in munca migăloasă de redactie, putea el să scoată ""Revista 
istorică"". Psihologic, această iritare poatţ li socotită firească; dar, în acelaşi timp, se ştie că 
orice colaborare cu Iorga era destul de dlncilă şi, cu atât mai mult o colaborare permanentă. 

Ce putea li insă mai natural decât ca un grup de specialişti in domeniul istoriei, al 
limbii şi al vechii literaturi româneşti să dorească să aibă un organ pe care să-I conducă ei, 
după un plan propriu şi In conditii tehnice de nivel european? În afară de personalitatea celor 
care conduceau noua revistă şi de aceea a colaboratorilor, ca şi de calitatea materialelor 
publicate, cred că şi conditiile tehnice superioare au contribuit intr-o anumită măsură la 
prestigiul şi larga răspândire de care s-a bucurat In foarte scurt timp această publicatie. 

S-a spus lncă de la aparitia ei • care a coincis mai mult sau mai putin cu sciziunea 
partidului liberal şi innintarea partidului ''Georglst" (fiecare dintre cele două tabere 
considerându-se ''adevăratul partid liberal") · că revista este o emanatie a partidului condus 
de George Brâtianu, deşi in Cuvântul Inainte din primul număr se preciza clar că revista este 
publicată de Institutul de Istorie Nationali de pe lângă Universitatea din Bucureşti, institut 
anexă (precizez eu) al catedrei de Istoria românilor, ocupată de C. C. Giurescu din 1927. Este 
adevărat că aproape toţi, dacă nu chiar toţi membrii comitetului de redactie (despre Nicolae 
Cartojan nu sunt sigur), făceau parte din partidul condus de G. Brătianu. Nu se poate spune 
lnsă In nici un caz că la această revistă s-a făcut vreodată politică sau că toti colaboratorii 
erau şi ei georgiştil, ci dimpotrivă. in legătură cu aceasta, merită să tie mentionati aici şi o 
Intimplare petrecută aproape Imediat după intemeierea mişcării georgiste. 

Ieşind Intr-o zi din lillul Universitătli, pe coridorul etajului m al aripii unde se ana 
o parte din lncăperlle destinate sectiei de Istorie (pe lângă acelea rezervate la etajul IV 
viitorului Institut de Arheologie plănuit de Vasile Pârvan, unde aveam şi eu o cameră de lucru 
mult mai lncăpătoare decât tot ce-am avut vreodată la muzeu), m-am lntălnit cu Giurescu, 
cu care eram In cei mai buni termeni (am amintit, de altfel, la locul cuvenit, de ajutorul dat 
pentru tipărirea tezei mele de doctorat). Dintr-una In alta, am ajuns la discutarea situatiei 
politice şi el m-a Intrebat pe neaşteptate; "Nu vii şi tu la noi In partid?" Tot atât de direct 
l-am răspuns şi eu: "Nici prin gând nu-mi trece, căci dacă aş avea vreodată intentia să rac 
politică, nu aş face-o cu partidul liberal". 

" 

Intr-adevăr, nu am simpatizat acest partid lncă de la vârsta de 14 ani (aşa cum 
lnvătasem din articolele şi din cuvântărlle lui Iorga,) din cauza abuzurilor repetate In multe 
domenii, pentru lipsa de principialitate cu adevărat românească a conducerii sale, pentru 
dictatura pe care a uercitat-o de fapt decenii Intregi asupra tării, tinând tărănimea • adică 
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"'""" n••Jorltale a Oilor neamului - in mizerie materiali şi în întuneric cultural. 
Trebuie recunoscul, insi, ci acela care a asigurat cea mai mare parte a muncii 

ndocllon•le şi administrative a fost Giurescu, ceea ce i-a dai posibilitatea ca, după separarea 
pullll{li de George Brătianu (la începutul lui 1938) şi după destrămarea comitetului de 
r<d«lle, si conducă singur revista mai departe, în bune conditii, timp de alti cătiva ani, pânll 
1• lncrlarea aparitiei. Pe Giurescu îl cunoscusem încă de când eram in clasa a opta de liceu, 
duuindu-mă chiar odată la o mici petrecere în casa lui, cu fratele meu Titu, coleg de an şi 
prlrten cu el. Era energic, muncitor, bine pregăti!, ştiind ce vrea şi urmărind cu perseverenlă 
_. •Jungă cât mai departe (de aici şi unele compromisuri), dar este absolut sigur că zvonurile 
rliullicioase care au circulat în legături cu primele lui lucrări - despre care se spunea că ar 
n lo•l ''moştenite" de la tatăl lui - sunt numai calomnii. Toată activitatea lui ştiintinci până 
In li lele când scriu aceste pagini a dovedit că este într-adevăr un cercetător de mare valoare. 

Totuşi, după părerea mea, mai valoroase sunt lucrările celuilalt istoric al românilor 
din comitetul revistei - P.P. Panaitescu. Am mai spus că pe el i-am cunoscut încă din timpul 
primului război mondial, la "Liceul refugiatilor" de la laşi; se Imprietenise cu fratele meu, 
Ti tu, iar după moartea acestuia am devenit foarte buni prieteni, deşi el era cu trei ani inaintea 
nlta la Universitate. 

Înall, având circa 1,80 m, voinic chiar, firi si Re gras, umblând putin adus, era veşnic 
preocupat de ceva, având un mare dar al conversatiei; chiar cănd tu nu găseai un nou subiect 
de discutie, el trecea imediat la altă problemă lot alăt de atrăgătoare. Avea In acelaşi timp 
�1 un deosebit talent de profesor, tinind cursuri splendide şi invătându-i pe multi dintre 
•ctualii istorici � limba slavonă, nu numai istorie. Avea o cultură foarte vastă, citea multă 
literatură şi cunoştea bine mai mut de 10 limbi (toate cele slave, toate limbile neolatine - afară 
de portugheză, engleza, germana, şi bineinteles latina şi elena). Foarte inteligenl, cred ci a 
fost cel mai de seamă reprezentant al generatiei noastre. 

De o eruditie exceptionalA, tot timpul cufundat In studii, îşi făcuse treptat o bibliotecă 
personală admirabili, ale cărei rafruri acopereau până in tavan peretii camerelor. Nu cred 
că mă înşel spunând că lucrările lui ştiintince ''vor rămâne" in cea mai mare parte, In timp 
ce multe lucrări ale altor cercetători îşi pierd sau îşi vor pierde valoarea In functie de noile 
cercetări. Volumele lui din domeniul istoriograRei (cele asupra inRuentei istoricilor polonl 
a.supra cronicarilor moldoveni, ca şi cele despre diferiti cronicari), precum şi sintezele lui 
despre Mihai Viteazul şi Mircea cel Bătrân, scrise şi cu un real talent literar, sunt unele 
dintre cele mai frumoase lucrări istorice româneşti. E drept ci s-a fâcut mult ''tapaj" In 
lrgătură cu volumul Mihai Viteazul, invocându-se aşa- zisa lipsi de sentiment national al 
autorului, deoarece el ajunsese la concluzia ci Mihai nu fusese ''os de domn"; dar acele 
răbufniri pătimaşe Jiu pot scădea valoarea căJ1ii. Şi ar n, cred, foarte indicat si se reedlteze 
11cum şi acest volum, pe lângă acela al lui Iorga despre marele voievod, dându-se posibilitatea 
11ctualei generatii si facă o comparatle intre cele două lucrări. Pe de altă parte, sinteza lnl 
despre Mircea cel Bătrân mi se pare ci poate n socptilă una dintre cirtlle de bazA ale 
istoriografiei române, ea punând In adevărata lumină personalitatea exceptionalA a 
domnitorului, care instala sultani pe tronul turcesc, potrivit intereselor Ţării RomAneşd; 
cred că şi reeditarea acestui volum ar n de mare interes. Pe scurt spus, pirerea mea este ci 
P.P. Panaitescu a fost cel mai bun istoric contemporan al nostru In domeniul Istoriei 
Românilor şi nu am nici o IndoialA ci - atunci cănd subiectivismul cu care sunt judecati In 
&eneral contemporanii se va atenua o dală cu trecerea anilor - acest adevir va n lot mal mnlt 
recunoscut. 

Revenind Insi la perioada In care a apirut Mihai Viteazul, firi si mal nu sigur In 
privinta tuturor detaliilor şi mai ales a succesiunii lor, e sigur ci 1935, a fost anul In care s
a declanşat (sau In orice caz s-a intensiRcat) atacul neinduplecat al lul lorga lmpotrlva "noii 
şcoli istorice", cum li spunea el, Impotriva lui ''ca· ca giurescu (C. C. Glurescu) p Pi - pi 
Panaitescu" (P. P. Panaitescu), cum 11 numea In toale lmprejurirlle pe cel doi fotti elevi ai 
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lui. 
Nu e nk:l o lndolali ci atit primul volum din "Istoria românilor" de Glureseu, apirut 

In primi vara lul 1935, ca şi volumele ce i-au urmat, suntlucrirl de valoare. Ele lnminucbeazi 
cursurile llnute la Universitate timp de câliva ani, sistematizate şi publicate apoi In citeva 
edl!li. Inlocuirea notelor din josul paginilor prin bibtiogranl la sliirşitul fiecirul capitol n
a rost socotiti cea mal indicati metodi, deşi, daci bibliografia este completi, nu se poate 
reproşa autorului nimic. Pe de alti parte, este nrese ca atunci când nu revezi cu destuli 
aten!le lec!ille linute si se strecoare eventual şi fragmente de fraze care aparjin altora, dar 
de aici şi pâni la acuza! ia de plagiat cei s-a adus de unii este o distanli ca de la cer la pimânLin 
orice caz, pentru masa Intelectualilor dornici si poati citi o sintezi scrlsi curgAtor şi care 
si lmbrA!işeze treptat Intreaga istorie a neamului nostru - Incepind In cbip firesc chiar cu 
preistoria • volumele lui Giurescu au rost roarte bine venite, ceea ce eliJIIIci marele succes 
de librArie pe care I-au avuL Aprecllnd cum se cuvine stilul lui Glurescu, nu InseamnA deloc 
ci l-aş considera superior celui al lui Iorga. Am rost Intotdeauna admirator al stilului Incisiv 
al acestuia, al perloadelor atit de ample ale lui, chiar daci mulli I-au criticat pentru frazele 
lungi, considerate de multe ori neclare. Dar, citindu-1 pe Iorga Inci de la vârsta de 14 ani, 
aşa cum am spus, m-am deprins curând cu relul lul de a scrie, cu parantezele atât de lungi 
şi de bogate . care, dupi unii, Intrerup desf'işurarea firească a frazei, dar de rapi contribuie 
la urmărirea şi amplificarea ideii princeps, rară a-i tiia aripile prin tol relul de semne de 
punctua!le. Este adevărat, totuşi, ci • pentru cei ce nu I-au citit pe Iorga decit din când In 
cind • lectura este de multe ori dlncili; dar oare raptul ci Tacit este aşa de greu de citit 11 
Impiedici si ne unul dintre maeştrii limbii latine şi, probabil, cel mal mare prozator latin? 

Un rAstimp destul de lung, cei din "noua şcoală de istorie" nu au răspuns atacurilor 
lui N.lorga, nind destul de răbdători. Picat ci ulterior, printre cei ''cooptali"ln ralanga de 
contraatac a rost şi D.Bodin, arivist care a ricut carieră universitari numai cu sprijinul lui 
Glurescu, atacându-lln chip vulgar pe Iorga; mai tirziu, când Glurescu a trecut şi el printr
o perioadă grea, nind scos de la catedră, Rodin 1-a atacat şi pe el, In speranl& ci-I va putea 
lua catedra ... 

In sf'ârşit, Inainte de a reveni la anul 1935-1936, citeva cuvinte şi despre cel mai 
"masiv" răspuns pe care Iorga 1-a dat "noii şcoli de istorie" şi in special lui Giureseu. ln doi
trei ani a scris Istoria aomânilor In opt - zece volume, asupra valorii de ansamblu a căreia nu 
mi pot pronunla, deşi ştiu ci cei din "noua şcoală de istorie" nu o apreciau ravorabil. Ceea 
ce pot si spun Insi, este că In volumul I, pe care-I incepe şi el in chip firese tot cu preistoria, 
sunt multe şi grave greşeli, unele de-a dreptul inexplicablle . ca de pildă rormularea "epoca 
eneolitici a bronzului", absolut de neln!eles la un om care ştia bine greceşte şi latineşte. Se 
ştie ci termenul eneolitic este o combina!ie Intre latinescul aeneus (de aramă) şi grecescul 
lithos (piatră) şi Indici perioada finală a epocii neolitice (a pietrei şlerulte), când se rolosea 
şi arama pentru podoabe, unelte şi arme; şi deci nu se poate spune "epoca eneolitică a 
bronzului". Faptul că lucrările mele apărute până atunci sunt citate de zeci de ori constituie, 
cred, dovada ci aprecierea deravorabilă pe care o rac primului volum al Istoriei Românilor 
de Ior&,a nu are nici o nuanli subiectivA. 

In vara lui 193S, Impreună cu colegi din generali& mea şi cu unii dintre arheologii mai 
In vârsti • In primul rând cu Paul Nicorescu, proresor la Universitatea din laşi şi Grigore 
Florescu, asistent la Bucureşti • am luat iniliativa si ne lntrunim pentru a discuta situa!ia 
gravi a arheofogiei româneşti. Concluzia dlscu!illor noastre a rost ci este necesar si 
lnfiinlim o asocialie proresională căreia l-am spus Colegiul Arheologic Român, din care si 
raei parte ca membri activi loii specialiştii ce ob!lnuserA titlul de doctor şi ca membri 
corespondenli cel cu llcen!i, precum şi proresorli secundari de Istorie care ar n dorit si-şi 
Indrepte aten!ia spre cercetarea'arheologici. A rost redactati şi trimisi atunci o circulară, 
semnati de Paul Nlcorescu In numele comitetului de iniliatlvi, pentru participarea tuturor 
celor lndreptilill la şedlnl& de constituire a Colegiului, care urma si se lină In luna august 
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In .... Mmlnarului de epigrane latină (asistent nind Gr. Florescu). Bineinteles că nu au venit 
holl col Invitati. Profesorul Th. Sauciuc-Săveanu a trimis o telegramă de adeziune, acelaşi 
lwru mi .e pare că 1-a făcut şi Andrieşescu, dar Lambrino s-a arătat de la Inceput ostil, 
!11114lnind cll 11ceastă initiativă porneşte de la mine, din dorinta de a-mi consolida situatia la 
mu•�u. De atunci colaborarea noastră a lut sfârşit, iar din revista ""lstros'" n-a mai apărut nici 
•n •It numAr afară de cele două din 19J4, deşi un al treilea fusese pregătit şi se pare că era 
p. punctul de a apărea in 1940. Este probabil di lui Lambrino nu-i convenea faptul eli noi 
11 ai�Msem ''port-drapel" pe Paul Nicorescu, ninddi ar n dorit să ne gândim la el, deşi ma\ 
Intreb daci i-ar n convenit organizarea noastră, tinând seama de temperamentul lui destul 
IH "dictatorial". 

Dimpotrivă, Paul Nicorescu era blajin şi intelegător, fără "morgă", fiind totuşi 
adevArat ci nu avea o activitate ştiintincă prea bogată. Fu5ese primar al oraşului Cetatea 
AlbA pe timpul primei guvernări averesciene - pare-mi-se chiar deputat - şi apoi membru al 
�olll Române din Roma, In prima serie din 1922-1924, publicând in ''EphemerisDacoromana"' 
un studiu intitulat La tomba degli Scipioni, cu care cred că şi-a dat şi doctoratul. Jar după 
aceea a fost numit profesor de istorie antică la Universitatea din laşi, cu toată lmpoţrlvirea 
lui Orest Tarrali, profesorul de arheologie de acolo. 

in şedinta de constituire a fost ales deci preşedinte Paul Nicorescu (deşi nu era un om 
prea energic), vicepreşedinti Andrieşescu (sau Sauciu-Săveanu?) şi Daicoviciu, iar secretar 
1ener11l am fost ales eu. Şedinta a fost urmată de o plăcută masă colegială, iar a doua zi 
dlmlneată Nicorescu, Daicoviciu şi cu mine ne-am dus in vizită la Andrieşescu acasă, să-I 
lnttlintăm de ceea ce s-a făcut. Ne-a primit destul de bine, cu traditionala gustare, deşi nu 
ttlu dacă initiativa noastră li era pe plac. 

Toată toamna, după ultima campanie de săpături la Atmageaua Tătărească, cu 
bruma de fonduri pe care le obtinusem, şi la inceputul iernii m-am zbătut cu necazurile 
muzeului. Am mai spus că nu erau fonduri nici pentru plata apei şi a luminii şi unul dintre 
primele demersuri pe care le-am făcut a fost la Directi unea Uzinelor Electrice (nu-i mai tin 
minte numele exact), care functiona pe bulevardul General Magheru. in anticamera 
directorului aştepta şi o şefă de lucrări de la "Muzeul Grigore Antipa", care venise cu 
aceleaşi necazuri şi mi-a spus cu reală durere: "Au şi ei un singur muzeu adevărat ÎJl capitală 
ti nici de acela nu au grijă!" Reproşul justincat se adresa ministerului - acelaşi de care 
depindea şi muzeul lor -, minister care nu binevoia să ordonanteze sumele necesare pentru 
plata facturilor de lumină şi de apă, pe motiv că nu au fonduri. Demersurile noastre au fost 
lnsă lncununate de succes, directorul cu care am vorbit arătăndu-se lntelegător şi sabia lui 
Damocles a fost îndepărtată provizoriu de deasupra ... Orelor electricecând indată după ce 
hasesem delegat director al muzeului, mă dusesem la minister, la Directiunea Contabllită!ii, 
directorul Ştdănescu nu m-a incurajat deloc, spunându-mi că nu mă poate felicita pentru 
această numire, deoarece ''stăm rău cu fondurile". incet-incet am reuşit lnsă să obtinem 
bani, să achit restantele şi să înlătur amenintarea de a rămâne fără apA şi lumină, stăruind 
aproape zi de zi la minister. Singura modalitate de a obtine ceva era să te duci personal la 
director şi la secretarul general, lucru pe care Andrieşescu ne că nu-l lntelesese, ne că nu
l socotea de demnitatea sa. Chipurile il auzise pe Magistrul Pârvan cu ani Inainte, că el n
are ce să caute la minister pentru a sta de vorbă cu Burileanu, pe atunci director general al 
lnvătământului superior şi coleg de universitate, cu care nu· mai avea relatii locă de la 
concursul pentru ocuparea catedrei. Magistrul se multumea deci, să-I trimită pe Metaxa cu 
adresele semnate de el şi iscâlitura lui, avusese alt erect decât avea acum aceea a lui 
Andrieşescu, aşa încât, treptat, se ajunsese la situatia amintită. 

Nu e mai putin adevărat lnsă că la lnrăutătirea situatiei contribuiseră şi diversele 
''t:urbe de sacrinciu" provocate de marea criză generală econom1că declanşată din 1929. 

Destul de curând după ce am fost numit director delegat al muzeului l-am scris 
prietenului Dorin la Şcoala Română din Roma - unde se ana ca ''membru ospitant" pentru 
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cillrva luni - şi el s-a grăbit să mă felicite, adăugând că "este prima ştire bună pe care o ana 
de cat iva ani ''- Tot atunci am luat măsura să i  se plătească din nou salariul integral, deoarece 
Andrl•şescu, pentru a-1 ajuta pe Nestor (care nu voia să-şi mai ia, camâine,oslujbă),decisese 
ca acesta să primească şi jumătate din salariul lui Dorin pe timpul concediului. Fireşte, 
Nes lor a prolestal dar când i-am răspuns că nu a lucrat nimic din ceea ce ar n trebuit să facă 
Dorin (toate lucrările de birou făcându-le eu), n-a mai avut ce spune. 

Am vorbit până acum de câteva ori, foarte pe scurt, e adevărat, de Dorin Popescu şi 
rred că ar n locul să stărui mai mult asupra lui, căci a fost timp de decenii cel mai bun prieten 
ni meu, încă din anii pribegiei de la Iaşi. Înalt, bine legat şi mai voinic decât mine - deşi in 
tinerete era şi el destul de slăbut - a fost intr- adevăr un baiat frumos şi nici, când a trecut 
de şaptezeci de ani nu se poate spune că n-ar n ''un bărbat bine". S-a inscris la sectia istorică 
a Universită!ii din capitală tocmai din dorinta de a n mereu împreună şi a fost foarte 
contrariat, in septembrie 1921, când - venind la Bucureşti să se inscrie la cursuri - a anat că 
eu am ales nlologia clasică. Deziluzia i s-a mai atenuat când i-am aratat că foarte multe dintre 
cursurile noastre vor n comune şi a dispărut cu totul In anii următori când, aşa cum am 
povestit, am trecut şi eu "cu arme şi bagaje" la istorie. Lipsit însă de ambitie şi de energie 
şi nereuşind să se pasioneze pentru arheologie, a fost foarte descumpănit la moartea lui 
Pârvan spunându-ne că el numai de dragul Magistrului s-a făcut arheolog, ceea ce este 
desigur adevărat. Mi-a repetat de altfel, de-a lungul anilor, de câteva ori că lui nu-i place 
munca de teren şi aşa se explică in bună măsură de ce a făcut mai mal putine săpături şi de 
ce a publicat mai putin decât altii. 

După intoarcerea din Franta - unde rămăsese trei ani la Şcoala de la F ontenay aux 
Roses - şi până prin 1935, voia să scrie scenarii de nlme; frumos cum era, ar n putut foarte 
bine să ne chiar un bun actor de cinematograf; avea şi o voce frumoasă şi amplă de bariton 
- dar toate acestea ar n cerut eforturi şi Dody nu dorea sau nu putea să facă eforturi. A citit 
foarte multă literatură având şi marele avantaj (pe care-I nu 1-a fructincat destul in 
arheologie) că ştia perfect germana şi maghiara; multe după-amiezi le-am petrecutimpreună, 
ne la muzeu, ne la el sau la mine acasă, citind lucrări in aceste limbi - el traducind şi eu luând 
nodte, In unele cazuri această colaborare ajutându-mă mult. 

Tocmai din pricina nrii lui, după ce mi-am dat eu doctoratul în 1928, 1-am sâcâit vreo 
trei- patru ani să- şi termine teza (cred că şi-a sustinut doctoratul in 1932 ), pe care apoi, 
complet refăcută (probabil că nu mai continea nici 10% din textul initial), am publicat-o in 
1944, in limba germană - Die fruhe und miniere Bronzezeit in Siebenburgen (Epoca timpurie 
şi mijlocie a bronzului in Transilvania) - intr-un al doilea volum din Biblioteca Muzeului 
National de Antichităli", serie initiată de mine cu citiva ani inainte, cu un prim volum, 
lucrarea lui Grigore Florescu intitulată Monumenti funerari romani delia Dacia inferiore, 
apărut in 1942. 

De vreo două ori raporturile noastre s-au răcit, eu nind contrariat de faptul că, in 
anumite perioade, mi-a spus că ar n bine să nu mai nm văzuti prea des lmpreună - dar poate 
ca avea dreptate, căci cine ştie ce interpretare politică puteau da unii plimbărilor noastre. 
Tot In veşnica lui nehotărâre, s-a insurat foarte târziu, abia in iarna lui 1949 - 1950, deşi 
Valerica, sotia lui, il admira de vreo zece ani. Pentru felul lui comod de a n, căsătoria aceasta 
a fost foarte indicată, pasivitatea lui nind din plin suplinită de energia Valericăi. 

Reveninâd la problemele muzeului, un detaliu mi se pare că poate arunca lumină 
asupra chipului in care Nestor privea unele indatoriri ale sale, deşi Andrieşescu li dllduse şi 
locuinlă In două camere din clădirea din curtea muzeului. în situatia noastră, neavind 
secretar, ştatele de plată lunar a salariilor - in patru sau cinci exemplare - le scriam de obicei 
chiar eu, dar Intr-o zi l-am rugat pe Andrieşescu, pe atunci încă director, să dea această 
sarcină pe rând şi celor patru asistenti ai muzeului, ceea ce a şi aprobat, aşa lncât cei trei 
asistenti prezenti atunci la muzeu (Nestor, Hortansa şi Ecaterina Vulpe, căci Dorin era In 
străinătate) au fllcut necare pe rând ştatele câte o lună. Când i-a venit a doua oarll rândul, 

114 � 
www.cimec.ro / www.mdjcalarasi.ro



,.,,". ,.a inruriat şi a scris pe ştatul -model: ''La Muzeul National de Andchiliti se ani 
•• m�lurii asistenti (şi le-a trecut numele ''en toutes lettres"), aşa incât m-am resemnat şi am 
mal lllrut încă o dată ştatele. Cred că exemplarul cu acest ''autograr• se ană incă in arhiva 
IMIIIulul de Arheologie. Mentionez, dealtrel, că aceasta a rostsinguraactivitate administrativă 
• arr 1-a rost cerută vreodată şi de asemenea, că în toti anii (vreo patru, dacă nu mai multi) 
• �nd M rost în Germania la studii, nimeni nu se gândise să-i retină o jumlitate din salariu 
...-ntru a o da celor care lucrau erectiv la muzeu. 

În luna august 1935, după ce se mai liniştise zarva provocată de schimbările de la 
nou1en, proresorul George Fotino, deputat liberal şi primar al oraşului Balcic, m-a invitat 

prin .o\lexandru Busuioceanu să intreprind săpături la Balcic, cu ronduri pe care avea să 
noi It• pună la dispozitie primăria. În ceea ce mă priveşte, n-am inteles niciodali atractia 
ntrMordinară pe care o exercita acest col! de tară in rândurile multor intelectuali, deşi 
puti! ia era desigur rrumoasă. Dar aridiratea colinelor acelea golaşe şi albe nu mă copleşea 
ti pe mine. Bineinteles că, având aşa de putine rond uri de săpături la muzeu, am primit şi am 
•IMt la Balcic trei săptămâni. Eu aş li prderat să sap câteva moYile din preajma aeroportului, 
urr puteau roarte bine să lie preistorice, dar Fotino dorea să cercetăm ruinele anate chiar 
In ura�. pe o pantă. Am dezvelit ceea ce mai rămăsese din zidurile unei constructii romane, 
In mijlocul caselor turceşti. Cum însă nici rondurile primăriei Balcic nu erau nelimitate, 
nrr)lr că săpătura n-a putut li terminată; ruinele scoase la lumină nu erau deloc monumentale 
�1 deci nu satisrăceau sperantele pe care şi le pusese George Fotino in aceste sapături. Ocupat 
ru multe alte probleme, el pleca destul de des cu avionul la Bucureşti, dar mi-am putut da 
•unoa că era un intelectu::1l distins şi manierat şi am rămas in cele mai bune raporturi cu el, 
ru toate părerile noastre direrite in multe privinte. 

Tot la Balcic, unde îşi petrecuse concediul Al. Busuioceanu, l-am cunoscut prin el, 
pe (;rigore Nandriş, proresor de slavistică la Universitatea din CernAuti, un om deosebit de 
rh·lllzat şi ponderat, cu care stăteam ceasuri întregi de vorbă la plajă şi seara la restaurant, 
poiml tărziu. A murit în 1968, 1a srârşitul lui martie, exact în noaptea sosirii mele la Londra 
1 unde se stabilise el), ca invitat la Congresul Societătii Engleze de Preistorie, aşa incât n-am 
mMI avut prilejul să-I revăd. Fiul lui, John Nandriş, este arheolog englez şi a publicat câteva 
!lt.tudii interesante. 

În srârşit, pentru a termina cu Balcicul amintesc că în ultima zi a săpăturilor am luat 
ru mine echipa de lucrători şi am început săpărea unui turnul pe dealul din apropierea 
aeroportului. Dar, in cele câteva ceasuri de lucru, şantul - sondaj trasat pe mijlocul moYilei 
nu a putut ajunge până la baza ei şi deci la probabilul mormânt, iar rondurile terminându
se am plecat a doua zi cu avionul la Bucureşti. Avionul care răcea cursele la Balcic şi inapoi 
nu avea, arară de locul pilotului,decât cinci locuri pentru pasageri; a rost prima mea călătorie 
cu avionul şi am rost impresionat cu adevărat de perspectivele nesrârşite pe care le poţi 
Mdmira de la câteva mii de metri inăltime. 

În luna rebruarie a anului următor (1936), a trebuit să fiu operat de urgentă de 
a1,.ndicită, la spitalul Saint Vincent de Paul, de către doctorul Ghitescu,cumnatul prietenului 
Victor rapacostea. 

In timp ce eram internat în spital, Lambrino a venit să se intereseze de soarta mea, 
inturrându-mi in relul acesta vizitele pe care i le răcusem când rusese şi el internat in acelaşi 
'Pital: dar, anând că merg spre însănătoşire, s-a multumit să-şi lase cartea de vizită, rAră să 
no11i •uie până la mine. În primăvara aceluiaşi an (poate in aprilie, poate in mai), colegii şi 
a•i•ten(ii lui Giurescu au luat initiativa să-i dea acestuia o masă, spre a-1 sărbători pentru 
MJ>Ilri(ia "' Istoriei României"'. liind invitati toti colaboratorii şi prietenii "'Revistei istorice 
romane"' ; am primit cu plăcere să particip la masa dată la Athenee Palace. Repet, nu-mi aduc 
preei• aminte dara, dar ştiu că era la 2-3 1uni după operatia despre care am vorbit mai sus, 
deoarece doctorul Ghi(escu, invitat şi el, mi-am atras atentia să nu pun prea multi lămâie 
pe ni .. trul la �ratar; este deci sigur că masa nu a avut loc mai devreme, deşi volumul l din 
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Istoria Românilor a lui Giurescu apăruse cu un an inainte. 
La această masă au luat parte peste o sută de invitaţi, şi mai tineri şi mai bătrâni, şi 

cu coloratură "georgistă ''şi fără; S·au tinut toasturi şi discursuri, intr·un cuvânt reuniunea 
s-a desfăşurat plăcut şi chiar cu entuziasm. A doua zi, cum era firesc, asistenţii sărbătoritului 
au avut grijă să publice in ziare o dare de seamă despre reuniune indicind şi numele 
participanţilor, aşa încât peste alte 24 de ceasuri, a izbucnit furtuna. Iorga, care socotea 
acum că orice act de prietenie pentru Giurescu înseamnă un act de aversitate faţă de el lnsuşi 
(prezenta la această masă ar li indicat, chipurile, şi o adeziune la criticele impotriva lui), a 
publicat în ''Neamul românesc" numele celor care au participat la banchet, amintind 
dedicat ii le omagiale de pe lucrările pe care aceştia i le trimiseseră lui. N-am lipsit fireşte, nici 
eu din această listă, dar - după părerea mea - participarea la o masă omagială nu înseamnă 
şi însuşirea tuturor ideilor şi punctelor de vedere ale celui sărbătorit (mai ales că masa 
avusese ca obiect precis sărbătorirea apariţiei Istoria românilor); pe de altă parte, am socotit 
că orice om major trebuie să suporte consecinţele · oricât de neaşteptate ar li ele- ale faptelor 
proprii. Nu aceeaşi părere au avut-o alti patru participanţi - Constantin Moisil, Radu Vulpe 
• geografie, Ion Conea şi încă unu, al cărui nume imi scapă acum · care s-au grăbit să trimită 
câte o scrisoare redactiei "Neamului românesc", arătând că ei n-au nici un amestec in polemica 
dintre cei doi preopinenţi, că desigur sărbătorirea unui prieten pentru o lucrare ştiinţincă 
nu înseamnă aderarea la tot ce spune şi face acesta şi in sfârşit că, bineinteles, stima şi 
consideraţia lor pentru Iorga rămân aceleaşi. 

Retractările acestea n-au făcut deloc impresie bună. De altfel, Iorga nu 1-a iertat 
niciodată pe Moisil, iar la moartea numismatului Şutzu membru al Academiei, s-a opus la 
alegerea lui Moisil ca membru plin, deşi era îndreptăţit, tiind de mult membru corespondent. 
Dar nici Giurescu nu 1-a iertat pe Conea, aşa încât peste doi-trei ani, când acesta s-a prezentat 
la un concurs pentru ocuparea unui post de conferenţiar la geografie, la trântit "cu succes", 
cu sprijinul socrului său, Simion Mehedinti, recomandându-1, conferenţiar pe celălalt 
candidat, C.(?) Rădulescu, mult mai putin afirmat pe terenul ştiinţific, dar partizan politic 
la F ocş;mi ... 

in primăvara sau vara aceluiaşi an a venit in ţară, invitat de Ministerul de Interne, 
Jacques Ancel, profesor la unul dintre institutele de învăţământ superior de la Paris, care, 
printre altele, dorea să-I viziteze pe Iorga la Văleni. Trebuia să fie însoţit de cineva de la 
Direcţia Presei, dar nici Busuioceanu, subdirector pe atunci, nici Radu Vulpe, referent 
cultural ca şi mine la aceeaşi direcţie, nu voiau să dea ochii cu Iorga . Am fost deci rugat 
stăruitor să mă duc eu "In gura lupului", şi am primit, nesocotindu-mă vinovat cu nimic faţă 
de un om pe care Il divinizasem şi pe care-I continuam să-I admir, deşi nu-l mai aprobam. 

Am ajuns la Văleni astfel cu maşina şi, în timp ce doamna Catinca Iorga dădea 
dispoziţii pentru pregătirea mesei, Iorga ne-a poftit la o plimbare. Din vorbă în vorbă, a 
trecut şi la ceea ce-l durea, atitudinea ''noii şcoli istorice" faţă de el şi uitându-se la mine, a 
spus, printre altele, pe un ton de reproş: "Meme Mr. Dumitrescu ne m'aime pas"; i-am 
răspuns imediat că dacă ar li aşa, nu aş li venit la V ăleni. 

La Intoarcere, Jacques Ancel s-a scuzat pentru că m-a pus într-o situatie neplăcută, 
dar eu socoteam că prilejul de a preciza unele lucruri fusese binevenit şi apostrof a lui Iorga 
nu mă supărase deloc. 

Au mai trecut câteva luni şi pe la inceputul lui iulie 1936, ministrul Lapedatu, 
mulţumit de activitatea mea la muzeu , m-a numit director titular, iar eu m-am ocupat 
imediat de unele situatii pe care le socoteam mai importante şi mai urgente. in primul rând 
era vorba de sutele de monumente epigralice şi sculpturale greco-romane: atunci când 
fuseseră aduse de la Universitate, In 1932, au fost descărcate din camioane "claie peste 
grămadă "In curtea din spatele clădirii principale a noului nostru local! Această ingrămădeală 
lmpiedicănd o adevărată sistematizare a sutelor de piese, pe categorii şi pe epoci, singura 
posibilitate ce mi se oferea era aceea să le luăm pe rând din marea grămadă şi să le aşezăm 
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in câteva şiruri; unul de-a lungul zidului care desparte curtea muzeului de clădirea de la nr .9 
al străzii, altul In Formă de potcoavă unghiulară, de-a lungul grilajului care izolează mica 
grădină din Faja muzeului, şi alte 5-6 şiruri relativ paralele In marea curte din spate, şl ln 
spatiul dintre aceasta şi clădirea secundară, unde la parter Fuseseră grajdurile şi remlzele 
trăsuri lor Fostului proprietar. 

Această operatie nu putea li Făcută însă numai cu paznicii muzeului - deşi cel mal 
tânăr dintre ei (un ardelean care Fusese şi prin America şi o rupea englezeşte) era Foarte 
voinic; am angajat câtiva zilieri, Jucrând cu ei toată luna iulie, sirigura "mecanizare" Dind 
un .•. vinclu şi câteva răngi de lier. 

La sFârşit "lapidariul" muzeului a luat lnrătişarea pe care a păstrat-o 35 de ani, adică 
până in primăvara anului 1971, când o serie de monumente mai bine păstrate şi mai 
importante au rost duse la Muzeul National de Istorie al României, inaugura t in august 1971, 
in rosta clădire a Poştei Centrale, astl'el că unele dintre şirurile aliniate de mine in 1936 au 
rămas "ştirbe". Fără ca ceea ce răcusem In 1936 să li constituit o solutie perFectă, era atunci 
singura noastră posibilitate de expunere decentă a nenumăratelor piese, deşi aceasta nu le 
scăpa de lenta dar sigura degradare; iar Andrieşescu a tinut să-mi reproşeze la prima ocazie 
că "am scos pietrele In stradă". Prezentănd proFesorului C.Kiritescu (atunci tinea locul de 
secretar general al ministerului, titularul liind în concediu) un memoriu insolit de ştatele de 
plată a zilierilor, insumând câteva mii de lei, am găsit la el intelegerea cuvenită şi a aprobat 
să mi se ordonanteze suma cheltuită ·pe care o plătisem din subventia Primăriei municipiului 
şi dintr-o subventie obtinută de la Banca Natioanlă, golind astl'el punga aşa de săracă a 
muzeului. 

în timpul aceleiaşi primăveri răcusem un demers pentru echivaiarea salariului 
personalului ştiintilic al muzeului cu acela de la Universitate, dar - deşi s-a recunoscut 
dreptatea cererii noastre - Ministerul de Finante a rămas Intransigent (le era teamă că se 
dezechilibrează bugetul de multe miliarde cu câteva zeci de mii de lei în plus pe an!) şi n-a 
Inscris In proiectul de buget salariile modificate. Nea vând altă solutie, am trecut la o actiune 
"pe cale parlamentară", mobilizând toate cunoştiintele noastre, deputati din diverse partide 
(George Fotino, C. C. Giurescu şi altii), lar aceştia au depus un "amendament din lnltlativă 
parlamentară" şi asistentii muzeului au primit, Incepind de atunci, salarii de asistenti 
universitari, iar Metaxa şi cu mine, salarii de şeli de lucrări. Nici de data aceasta Ministerul 
de Finante n-a acceptat echivalarea postului de director cu acela al directorului Muzeului 
"Grigore Antipa" (deci cu acela de proFesor universitar), lucruobtinut abia In vara lui 1940. 

În vacanta de primăvară, din acel an Fusesem rugat de un coleg mai tânăr de la 
Directia Presei - Mihail Livadaru • să insotesc In calitate de ''consilier ştiintinc" o excursie 
in Grecia, organizată de societatea "Amicii Turciei" prezidată chiar de el. Era de Fapt o 
societate studentească, până atunci Llvadaru multumindu-se cu excursii la lnstanbul; acum 
- după o experientă de câtiva ani - voia să se avânte mai departe. Am primit cu plăcere, in 
schimbul a trei prelegeri pe care urma să le tin participantilor, in Grecia, orerindu-ml-se 
două locuri gratuite pe vapor şi în restul excursiei. Cabina vaporului era de clasa a m- a, 
lnsă eram tineri şi n-am avut de ce să ezltăm şi nu ne-a părut rău. Ne-am oprit şl la lnstanbul 
24 de ore · atât cât răcea escală vaporul - şi am vizitat multe dintre moschelle şi monumentele 
vechi, pe care le revedeam astl'el după 12 ani; unii dintre participanti s-au arAtat nemultumiti 
că nu rac pe ... ghidul (aşa inteleseseră ei rolul meu). 

în Grecia am vizitat, la Atena şi In imprejmuiri, tot ce se putea vedea In timpul relativ 
scurt până la Intoarcerea vaporulul de la Alexandria (Egipt) şi am rămas foll lncântati, atât 
de muzee cât şi de monumentele vechi. Am văzut prima oară · atunci -ellCeptionaiele obiecte 
de aur din mormintele regale de la Micene, cunoscute din căr!l, şi tot atunci ne-am elltaZiat 
pentru lntâia oară In Faja neasemuitului Parthenon. Pe scările Propyleelor am FAcut un 
popas, tinind prima prelegere prevăzută In program - dupA care Llvadaru mi-a spus: "'a
li Făcut par, domn'proresor!"; răcea aluzie mai ales la cei nemultumiti la lnstanbul. într-nu 
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Rrup n1al mic, noi vlzll.llsem acropola A lenei şi în ajun, seara, în nopJile cu lună plină publicul 
puri.IÎndu-se sul pe acolo. Impresia este desigur şi mai covârşitoare, când - în lumina palidă 
• lunii - le plimbi printre coloanele Parthenonului sau priveşti carialidele Erechteionului. 

In programul nostru era prevăzută şi o excursie la Corint, chipurile ca să vedem şi 
celebrul canal_ In drum, chiar lângă Atena, ne-am oprit pentru vreun ceas la Dafni, unde l
am rugat pe arhitectul Gogu Ionescu (arhitect şef la Ministerul Cultelor şi Artelor şi fost 
membru al Şcolii Române din Roma - de altfel şi fost sot al ziaristei Aprileana Medianu, 
colegă cu mine la Directia Presei) să ne spună câteva cuvinte despre vestita biserică. Această 
adevărată perlă de artă bizantină nu era incă restaurată şi puteai privi cerul prin boltile 
sparte ale cupolelor. in 1970, când am revăzut-o am putut-o admira in toată splendoarea ei, 
restaurată şi admirabil lntretinut.ă. 

La Corint, după vizitarea ruinelor, ne rămâneau prea multe ore libere până la 
întoarcere; am propus deci să se organizeze o excursie suplimentară la Micene. Jumătate din 
participanti au acceptat să plătească in plus 40 de drahme, şi astfel, cu două din cele patru 
autobuze, ne-am dus degrabă până la cetatea lui Agamemnon. Nimeni n-a regretat, nici la 
"mormintul Atrizilor"- care, cu bolta sa in chip de stup de albine -te uluieşte prin amploarea 
lui - nici pe cetate, deşi ruinele erau destul de neîngrijite (şi cam tot aşa erau şi in 1970). Din 
vârful colinei priveliştea se deschide largă, peste câmpia Argolidei, până la mare; aproape 
nici n-ai nevoie să închizi ochii pentru a avea impresia că ii ai (in fată pe soldatii ahei ce păzeau 
cetatea, "cea bogată In aur", cum o numea Homer. Aici am tinut o altă prelegere, explicându
le rostul cercului de lespezi al mormintelor regale, amintindu-le şi de câtiva dintre eroii 
Diadei şi am avut impresia că toată lumea a fost multumită. 

La Atena, am ajuns noaptea t.ărziu, nu fără oarecare teamă pe drum; şoseaua era 
asfaltat.ă, ce-i drept, dar foarte îngustă şi autobuzele goneau cu o viteză nebună, fără să 
semnaleze cu farurile la încrucişare cu cele ce veneau din sens invers, aşa încât aveam mereu 
impresia ci ne vom ciocni. 

in altă zi, am fost la Maraton, unde se construise un mare baraj, formându-se în felul 
acesta un lac artificial destul de mare, iar peisajul devenise mai putin arid decât in restul 
Greciei. 

La Intoarcerea spre tari (după ce vlzitasem fireşte şi Pireul şi una dintre plajele 
vecine, pe atunci foarte modeste, dar astăzi extrem de pretentioase, vaporul a trecut prin 
largul Capului Sunion, soarele apunând pe marea atât de albastră a Greciei - dincolo de 
coloanele templului ce se profilează pe stânca impunătoare pe care a fost zidit acum 25 de 
secole. 

Din grupul nostru făceau parte şi o serie de colegi; profesoara Mariana Rarincescu 
(astăzi Zamnrescu), fratii Nicollcescu (el doctor şi ea profesoară) şi alti profesori mai tineri, 
precum şi Nicolae Georgescu • Tistu, care făcea de zor curte unei fete tinere, desi fusese 
Insurat de trei ori şi avea atunci peste 40 de ani. E drept că de atunci s-a mai insurat de trei 
ori. 

Revenind la muzeu, trebuie să amintesc şi de o altă problemă ce se punea cu strigentă 
- pe  lângă aceea a măririi fondurilor de săpături - şi care nu putea n rezolvată tot din cauza 
refuzului Ministerului de Finante; mă refer la continuarea publicării anuarului .. Dac ia''. 
Infiintat de V asi le Părvan (după cum am mai spus, el publicase primele două volume - 1/1924 
şi W1925 • Iar destul de t.ărzlu Andrieşescu publicase prima parte a unui volum dublu, III 
• IV/1927 . 1932 . apărut In 1934). 

La clue să apelez lnsă pentru cele trei - patru sute de mii de lei căt costă tipărirea unui 
volum de clrca400, pagini? Ministerul nostru spunea că n-are bani, Comision ea Monumentelor 
Istorice de asemenea, Iar Ministerul de Finante nu se preocupa de aceste probleme. L-am 
rugat atunci pe profesorul Nae Ionescu, care-I aprecia mult pe Vasile Păr van, să se gândească 
ce s-ar putea face. După un răstimp destul de lung, mi-a trimis vorbă Intr-o zi să-i aduc iute 
o cerere către Ministerul de Finante, căci va obtine aprobarea. A doua zi i-am şi trimis un 
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--•• cloc:umentat · nu prea Jung, ca si ne citit! ·şi foarte curând atesta mi-a fost restituit, 
• •  a,...atla ministrului M. Cancitov, prin care aproba tipărirea volumului de dire 
l•prlmerla Statului din Calea Şerban Vodă (fosb'i "Cultura N&�ionaJA") In contul Ministerului 
• •·lnan&e. După orinduirea monumenlelor Japidariului, ob&inem in felul atesta un al doilea 
ruullat lmbucurAtor, pe tare trebuia si-1 perfeclez intepând din toamnA. 

www.cimec.ro / www.mdjcalarasi.ro


